
هرچند همه مدارس اس�تان تهران و البرز به 
جز فيروزکوه و دماون�د تا پايان هفته در همه 
مقاط�ع تعطيل ش�دند، تعطيلات ه�م انگار 
راه حل مقابله با آلودگي هواي تهران نيست؛ 
 ش�اهد اين ادعا هم گزارش س�ايت ش�رکت 
کنترل کيفيت هواي تهران اس�ت که نش�ان 
مي دهد به رغ�م دو روز تعطيل�ي در تهران، 
در نخس�تين روز از فصل زمس�تان شاخص 
آلودگي ذرات 2/5 ميك�رون در اکثر مناطق 
تهران دوباره از ۱5۰ گذش�ت و هوا براي همه 
افراد ناسالم شد! جالب اينجاست که هنوز بر 
سر منشأ آلودگي هواي تهران ميان دستگاه ها 
و مراکز ذي ربط تفاهمي وجود ن�دارد و تنها 
نقطه اش�تراك گزارش هاي مراکز تحقيقاتي 
گوناگون اين است، اصلي ترين آلاينده هواي 
تهران که موجب ناس�الم ش�دن آن مي شود  
ذرات معلق زير 2/5 ميكرون هستند؛ اما بنابر 
برخي گزارش ه�ا همچون »گزارش س�ياهه 
انتش�ار« منتشر ش�ده از سوي ش�هرداري 
تهران، خودروهاي س�واري تنه�ا ۱/4درصد 
در انتشار ذرات معلق زير 2/5 ميكرون نقش 
دارند. اين در حالي است که مطالعات ديگر تا 
حدود 2۰درصد براي خودروهاي شخصي در 
آلودگي هاي شهر تهران نقش قائلند! اما کدام 
يك از اين گزارش ها درست است و دليل اين 
همه تف�اوت در گزارش هاي منتشرش�ده از 
سوي شهرداري تهران و س�اير مراکز علمي 
– تحقيقاتي چيست؟ آيا برخي منافع به طور 
مثال منافع اقتصادي پشت پرده اين آمارهاي 
متناقض در قالب گزارش هاي علمي اس�ت؟

آلودگي هوا همه س��اله مهمان كلانشهرها و به 
خصوص شهر تهران اس��ت. با وجود تكرار همه 
ساله روزهاي ناسالم در ايام سرد سال و مطالعات 
متعدد و پيش بيني هاي س��ازمان هواشناسي، 
تاكنون هيچ راهكار مناس��بي ب��راي مديريت و 
كاهش روزهاي ناس��الم در كلانشهر تهران ارائه 
نش��ده اس��ت. از همه جالب ت��ر تناقض فاحش 
آمارها و نتايج پژوهش هايي اس��ت كه از سوي 
مراكز پژوهشي مختلف در رابطه با آلودگي هواي 
تهران وجود دارد!  اين تناقض ها موجب ش��ده تا 
تنها راهكاري كه از دل جلسات كميته اضطراري 
آلودگي هوا بيرون مي آي��د طرح هاي زوج و فرد 
يا تعطيلي مدارس باش��د، اما برنام��ه اخير ثريا 
درباره آلودگي ه��وا نظريه هاي ت��ازه اي درباره 
منشأ آلودگي هوا و شايد ريشه هاي فقدان اراده 
جدي براي مديريت آن را ارائه داد؛  نظريه هايي 
كه از برخ��ي جهات چندان ه��م غيرمنطقي به 

نظر نمي رسد. 
 س�هم خودروهاي س�واري در آلودگي 

هواي تهران از ۱/4 درصد تا 2۰ درصد!
محم��د كاظمي،  پژوهش��گر ح��وزه صنعت و 

محيط زيس��ت هم در برنامه ثريا با مقايسه دو 
گزارش درباره آلودگ��ي هواي تهران و با تأكيد 
بر اينكه منش��أ اصلي اين آلودگي ذرات معلق 
زير 2/5 ميكرون است،  گفت:»بررسي روزهاي 
سالم و ناس��الم شهر تهران در س��ال 93 تا 96 
نش��ان مي دهد علت اصلي آلودگي هواي شهر 
تهران ذرات معلق زير 2/5 ميكرون اس��ت كه 
95 درصد منشأ آلودگي هوا در روزهاي ناسالم 
را موجب مي ش��وند.« وي با استناد به گزارش 
سياهه شهر تهران كه از سوي شهرداري تهران 
انجام شده است، در رابطه با منشأ ذرات معلق 
زي��ر 2/5 ميكرون ب��ه گزارش ديگ��ري از كار 
مشترك ش��هرداري تهران با دانشگاه شريف 
اش��اره كرد و افزود:» براس��اس اين كار علمي 
متوجه مي ش��ويم خودروهاي شخصي چيزي 
نزدي��ك به 20درص��د منش��أ ذرات معلق زير 
2/5 ميكرون را تشكيل مي دهند، در حالي كه 
گزارش سياهه انتشار ش��هرداري تهران نقش 
خودروهاي سواري را در توليد اين آلاينده تنها 
1/4 درصد اعلام مي كن��د و بيش از 5 درصد از 
اين س��هم را به خودروهاي ديزلي مي دهد. در 
حالي كه اين آدرس غلط است و به تصميمات 

غلط منجر مي شود. «
  نكات مغفول مانده در يك پژوهش 

اين كارش��ناس محيط زيس��ت دليل اشتباه در 
گزارش شهرداري را هم اين گونه بيان كرد :» در 

اين گزارش تنها منابع آلاينده اي ديده شده كه 
انسان در آن نقش دارد. در حالي كه يك سري از 
ذرات معلق بر اثر پراكن��ش ذرات گرد و غباري 
اس��ت كه از اطراف تهران مي آيند و س��هم 5تا 
10درصدي اين ذرات بس��ته به فص��ل در اين 
گزارش ديده نشده است، نكته بعدي وجود ذرات 

معلق ثانويه است.«
به گفت��ه كاظم��ي ذرات معلق ي��ا آلاينده هاي 
اوليه ذراتي هستند كه به طور مستقيم از اگزوز 
خودرو يا دودكش كارخانه بي��رون مي آيند، اما 
بخش��ي از اين ذرات ابتدا به صورت گاز از اگزوز 
خودرو خارج مي شوند، اما بعد در اثر واكنش هاي 
شيميايي كه توليد مي ش��وند اين ذرات معلق، 
 ذرات معلق ثانويه نام دارند. بين 25 تا 30 درصد 
ذرات معلق��ي كه موجب آلودگ��ي هواي تهران 
مي ش��ود هم همين ذرات معلق ثانويه است كه 
در گزارش هاي شهرداري هم پذيرفته شده، اما 
گزارش نهايي بيرون آمده تنها 1/4 درصد از سهم 
آلاينده ذرات زير 2/5 ميكرون را به خودروهاي 

سواري مي دهد. 
 واردات فيلت�ر ۱۰۰ميليوني پش�ت پرده 

گزارش هاي متناقض 
بنا ب��ه تأكيد كاظم��ي با پذي��رش نقش بالاي 
50درصدي خودروهاي ديزل��ي در آلايندگي 
هواي تهران راهكار موجود نص��ب فيلتر دوده 
اس��ت؛ اين فيلترها وارداتي هس��تند و قيمت 

هر كدام 100ميليون تومان اس��ت. از نگاه اين 
كارشناس محيط زيس��ت ردپاي شركت هاي 
واردكننده اين فيلتر ه��ا را مي توان در گزارش 
منتشر شده از سوي ش��هرداري تهران رديابي 
كرد. ب��ه خص��وص اينكه برخي ش��ركت هاي 
دانش بني��ان داخلي ه��م فيلتره��اي دوده را 
س��اخته اند ك��ه اس��تانداردهاي اروپ��ا را هم 
داشته اند و از سوي س��تاد نانو هم تأييد شده، 
اما شهرداري مصوبه اي مي دهد كه از اين به بعد 
اگر هر ماده افزودني آمد نبايد اس��تفاده كنيد. 
جالب اينجاس��ت كه بنا به تأكيد مجري برنامه 
ثريا مسئولان شهرداري و شوراي شهر راضي به 

حضور در برنامه نشده اند. 
 س�هم 38 درصدي خودروهاي سواري 

در آلودگي 
محس��ن هاش��مي، رئيس شوراي ش��هر تهران 
در يكص��د و هش��تاد و چهارمين جلس��ه علني 
اين ش��ورا به نقش بالاي خودروهاي سواري در 
آلايندگي هوا اشاره داش��ت و تأكيد كرد: »بايد 
به اين نكت��ه توجه كني��م كه در تولي��د ذرات 
معلق سهم خودرو ها پايين اس��ت، اما در بحث 
آلاينده هاي گازي س��هم خودرو هاي س��واري 
3۸ درصد، تاكسي ها 9درصد، موتورسيكلت ها 
10درصد، وانت بار ه��ا 9/5درصد، ميني بوس ها 
1/5درصد و اتوبوس ه��ا 0/5درصد و كاميون ها 

3/1 درصد است.«
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رئيسي: شرايط کميسيون هاي ماده ۱۰۰ بايد به گونه اي باشد که اگر کسي تخلف کرد، امكان پرداخت جريمه در قبال ادامه تخلف براي او ميسر نباشد

رئيس دستگاه قضا مطرح کرد

كميسيون هاي ماده 100 تابلوي تخلف پروري است

تعطيلات راه مقابله با آلودگي نيست !
گزارش هاي متناقضي راجع به آلودگي هوا منتشر مي شود که گويا منافع هنگفت مالي 

پشت پرده اين تناقض گويي هاست

»تخل�ف از قانون 

عليرضا سزاوار
ناحي�ه   گزارش  2 از  باي�د 

هرک�س و ب�ا هر 
انگيزه اي ضد ارزش تلقي شود و هزينه بر باشد 
و کسي که تخلف از قانون مي کند، بايد هزينه 
آن را بپردازد.« اين بخش�ي از سخنان رئيس 
قوه قضائيه در نشستي حقوقي- منطقه اي بود؛ 
نشس�تي که ت�لاش ک�رده ن�گاه جامعي به 
قانونگذاري حوزه شهري داشته باشد. به طوري 
که هم حق مردم رعايت ش�ود و هم مديريت 
ش�هري بدون وقوع تخلف انجام وظيفه کند. 
نشس��ت هم انديش��ي با موضوع احياي حقوق 
عام��ه در برنامه ري��زي ش��هري و منطق��ه اي 
»كميسيون هاي ماده 5 و 100« روزگذشته به 
رياست آيت الله رئيسي برگزار ش��د. وي پس از 
استماع دو ساعته نظرات صاحب نظران اين حوزه، 

به مسائل مهمي دراين باره اشاره كرد. 
 واقعيت هايي در حوزه شهري

رئيس دستگاه قضا با بيان اينكه تجربيات 40ساله 
گذشته در ادوار مختلف مربوط به دولت، مجلس 
يا شهردار خاصي نيس��ت، گفت: اين تجربيات 
نش��ان مي دهد با واقعيت هايي در حوزه شهري 
مواجه هستيم و آن اينكه بايد كساني كه اصلاح 
مديريت شهري و احياي حقوق عامه را در دستور 
كار دارند، نگاه واقع گرايانه و نقادانه تري به اصلاح 

امور نسبت به گذشته داشته باشند. 
رئيس قوه قضائيه با تأكيد براينكه بايد واقعيت ها 
را به خوبي ببينيم و اگر قرار باشد وضعيت اصلاح 
ش��ود به قوانين موجود هم بايد بپردازيم، افزود: 
اينكه قواني��ن و مقررات حتماً بايد به روز ش��ود 
امري درس��ت اس��ت، اما اين به معناي ناديده 
گرفتن قوانين موجود نيس��ت. ش��هرداري ها و 
ش��ورا هاي ش��هر ها بايد به قوانين فعلي پايبند 
باشند و از س��وي ديوان عدالت اداري و سازمان 

بازرسي مورد نظارت قرار گيرند. 

 توسعه مبتني بر حفظ محيط زيست
آيت الله رئيسي با تأكيد بر اينكه بايد تمام افراد 
و همه مديران در حوزه شهري خود را موظف به 
اجراي قانون بدانند، قانون م��داري را موضوعي 
محوري دانست و خاطر نشان كرد: تخلف از قانون 
بايد از ناحيه هركس و با هر انگيزه اي ضدارزش 
تلقي شود و هزينه بر باش��د و كسي كه تخلف از 

قانون مي كند، بايد هزينه آن را بپردازد. 
رئيس ق��وه قضائيه با تأكيد ب��ر اينكه نگرش در 
حوزه مس��ائل ش��هري و حفظ حقوق عامه بايد 
مبتني بر قانون اساسي باشد، هر توسعه اقتصادي 
را مبتني بر حفظ محيط زيست و درنظر گرفتن 
حقوق عامه دانس��ت.  آيت الله رئيسي در بخش 
ديگري از اظهاراتش به نگاه هاي س��وداگرانه در 
حوزه زمين و مس��كن هم گري��زي زد و گفت: 
نگاه هاي س��وداگرانه در حوزه زمين و مسكن به 
ويژه آنجا كه با ثروت و ق��درت پيوند مي خورد، 
امر بسيار قابل توجهي براي همه دست اندركاران 

است و نبايد بگذاريم اين قضيه اتفاق بيفتد. آب، 
خاك، هوا و فضا جزو حقوق عامه اس��ت و نبايد 
آس��يب ببيند. بنابراين اگر چه توسعه اقتصادي 
لازم است، اما نبايد به قيمت از بين رفتن حقوق 
عمومي باش��د.  وي تأكيد كرد: اف��رادي كه در 
حوزه هاي شهري مسئوليت دارند، بايد اين انگيزه 
را داشته باشند كه به سوداگران اجازه ندهند با 

حقوق مردم، زمين و مسكن بازي كنند. 
رئيس ق��وه قضائي��ه پيش��گيري ها و نظارت ها 
و اقدام��ات مقدمات��ي در حفظ حق��وق عامه را 
متوجه مس��ئولان ش��هري و مديراني كه قانون 
آنها را موظف كرده، دانست و گفت: در اين زمينه 
ضمانت اجرا با دستگاه قضايي است و بايد همه 
پيگيري كنيم تا با قانون مداري و توجه به قانون، 

هزينه تخلف را بالا ببريم. 
 تابلوي تخلف پروري

وي در ادامه اين نشست درباره  كميسيون هاي 
ماده 100 به فلسفه تشكيل اين كميسيون اشاره 

كرد و گفت: كميسيون ماده 100 تضميني براي 
جلوگيري از تخلفات حوزه ساخت و ساز است و 
نبايد به منبع درآمدي براي شهر و شهرداري ها 
تبديل شود. شرايط كميس��يون هاي ماده 100 
بايد به گونه اي باش��د كه اگر كسي تخلف كرد، 
امكان پرداخت جريمه در قبال ادامه تخلف براي 
او ميسر نباش��د و اگر اين گونه بود، يك تابلوي 
تخلف پروري اس��ت.  آيت الله رئيس��ي بازنگري 
در ماده 100 را ضرورت��ي اجتناب ناپذير عنوان 
كرد و بيان داشت: موضوع ماده 100 بايد واقعي 
و نياز ها در آن ديده شود. براي منابع پايدار مورد 
نياز جه��ت اداره ش��هر ها هم باي��د راهكار هاي 
ديگري لحاظ كنيم.  رئيس دستگاه قضا با اشاره 
به آمار هايي از پرونده هاي كميسيون هاي ماده 
100 تأكيد كرد: نبايد كاري كنيم كه شهروندان 
به سهولت متخلف ديده ش��وند، بايد نياز واقعي 

آنها كاملًا پيش بيني شود. 
  بايد بارك الله گفت !

رئيس قوه قضائيه با اش��اره به اينكه بايد تناسب 
اقليمي در قانونگ��ذاري رعايت ش��ود، تصريح 
كرد: به كسي كه در ش��رايط خشكسالي و عدم 
امكانات لازم براي زندگي در روس��تا مانده، بايد 
بارك الله گفت و به او جايزه داد.  آيت الله رئيسي 
استفاده از ديدگاه هاي اس��اتيد و نگاه به تجربه 
40 سال گذش��ته را در رابطه با كميسيون ماده 
100 ضروري دانست و افزود: بايد نگاه جامعي در 
قانونگذاري اين حوزه وجود داشته باشد؛ به طوري 
كه هم حق م��ردم رعايت ش��ود و هم مديريتي 

شهري بدون وقوع تخلف داشته باشيم. 
در اين نشس��ت وزير راه و شهرس��ازي، شهردار 
تهران و چند كلانشهر ديگر، رئيس شوراي شهر 
تهران، سخنگوي قوه قضائيه، رئيس ديوان عدالت 
اداري، رئيس سازمان بازرسي كل كشور، تعداد 
زيادي از اساتيد دانشگاه و چندين تن از اعضاي 

سازمان هاي مردم نهاد حضور داشتند. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي کوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم کرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ کدام از آنها نيست. 
-----------------------------------------------------

 يك کانال خبري در توئيتر نوش�ت: دود سيگار به چشم ايراني 
مي رود س��ودش به جيب ژاپني! 40درصد بازار س��يگار داخلي كشور 
در اختيار شركت جي تي اي )J. T. I( پارسيان، نماينده شركت ژاپني 
جي تي اي اينترنشنال است. برند هاي معروف »وينستون«، »كمل«، 
»مگنا«، »جي وان«، »مونت كارلو«، »ساتر«، و »اونيكس« متعلق به 

اين شركت مي باشد. 
-----------------------------------------------------
 علي محمدل�و توئيت زد: ب��ا مالياتي كه از س��لبريتي ها گرفته 
نمي شود، مي توان به بيش از 10هزار كولبر ماهانه بيش از 2/5ميليون 
تومان حقوق پاي��ه پرداخت كرد و اين البته بس��يار كمت��ر از ماليات 
ميلياردي است كه از پزشك ها، دلال هاي مسكن و خودرو و... گرفته 

نمي شود. 
-----------------------------------------------------

 يك کانال خبري اين عكس را منتش�ر کرد و نوشت: روزنامه 
فرهيختگان خبر داده اس��تاد مهران مديري براي هر قس��مت سري 
جديد برنامه دورهمي، 350 ميليون تومان و30درصد تبليغات برنامه 
را دريافت مي كن��د. از طرفي ديگر در مورد برنامه يلدايي اس��تاد رضا 
رشيدپور هم رقم هاي نجومي شنيده مي شود. خبر دريافت رقم هاي 
كلان 30- 50 ميليون��ي براي حضور در گعده هاي ش��بانه تلويزيوني 
توس��ط بازيگران رانتي و نفتي هم كه ديگر تكراري ش��ده اس��ت. ما 
نمي گوييم اين برنامه ها تعطيل شوند، اما در وضعيت فعلي كشور اين 
حق مردم نيست كه سازمان صدا و سيما به صورت شفاف به آنها بگويد 
چقدر از بيت المال را بذل و بخشش مي كند؟ نكند مردم براي فهميدن 
بودجه برنامه هاي تلويزيون هم مانند هزاران موضوع ديگر نامحرمند؟
-----------------------------------------------------

 مهدي عس�كري با انتش�ار اي�ن تصوير از کت�اب خاطرات 
علم نوشت: خود اسدالله علم )وزير دربار ش��اه( قبول داشته كه شاه 
ديكتاتوره بعد الان من  و تو داره دلار نفتي عربستان رو خرج مي كنه تا از 

شاه يه شخص معتقد به دموكراسي و آزادي بيان بسازه!
-----------------------------------------------------
 علي صابري تولايي با توجه به رد صلاحيت سعيد زيباکلام 
توسط هيئت هاي اجرايي وزارت کشور براي انتخابات مجلس، 
اين توئيت را منتشر کرد:  استاد فلسفه كه براي كفالت يك كاميوندار 
معترض از تهران تا بهارستان گز مي كند و با چرتكه و علم حساب ميانه 
خوبي ندارد، قطعاً آدم خطرناك و مخل آرامشي است و نبايد پايش به 

مجلس شورا برسد !
-----------------------------------------------------

 حسن فيروزشاهيان با انتشار اين اسكرين شات نوشت: همسر 
ابر دزد ايران كه هنوز خودش و فرزندان مفتخور و متوهمش از اموال 
به يغما رفته پدران و مادران آن جوان كولبر و مظلوم، آزاد خسروي در 
خارج ارتزاق مي كنند، بر س��ر همه منت نهاده و به پاس جانباختگان 
ميهن، در كنسرت گوگوش ش��ركت نكردند. ممنون از مبارزه مدني 

شما! فاكتورش را چند بنويسيم؟
-----------------------------------------------------

 عباس جلالي توئيت زد: يه صحبت با  وريا غفورى دارم!كاپيتان 
بودى و نگران تيمت! چقدر نگران همشهريت بودى؟ مگه كرد نيستى؟ 
مگه فرهاد خسروي كرد نبود؟ واسه دروغ دختر آبى چه ها كه نكردى 
واسه اين خبر راست، چرا آسمون رو به زمين نميبافى؟ چرا ساكتى؟ 

چرا دنبال احقاق حق هموطنت نيستى؟
-----------------------------------------------------
 سمانه موسوي اين توئيت را منتش�ر کرد: تازه ترين دسته گل 
مجلس هم از راه رس��يد! طرح تحقيق و تفحص از قراردادهاي خريد 
هواپيما در زمان آخوندي متوقف ش��د. اين خريدها بايد طبق قانون 
قراردادهاي خارجي در مجلس تصويب مي شد كه نه تنها تصويب نشد 

بلكه حتي متن قرارداد محرمانه ماند و مسائل مالي شفاف نشد. 
-----------------------------------------------------

  احسان تقدسي توئيت زد: وزير راه صادقانه گفته فرودگاه در شأن 
مردم ايران نداريم. دولت در شأن مردم ايران داريم؟!

 رئيس مركز روابط عمومي و اطلاع رس��اني وزارت بهداشت با بيان 
اينكه از آغاز فصل اخير جمعاً 103 نفر از هموطنان مان به دنبال ابتلا به 
آنفلوآنزا درگذشتند، گفت: ويروس آنفلوآنزا ويروسي پيش بيني ناپذير 
و مدام در حال تغيير بوده و هر س��ال ممكن اس��ت متفاوت از س��ال 
گذشته باشد. زماني كه شدت بيماري زايي ويروس بيشتر باشد، تعداد 
افراد مبتلا و تعداد كس��اني كه به بيماري با ش��دت بيشتر يا بيماري 

طولاني تري مبتلا مي شوند هم افزايش مي يابد. 
 معاون محيط زيست انساني سازمان حفاظت محيط زيست با تأكيد 
بر اينكه بر اس��اس يافته هاي ما عامل بوي نامطبوع در تهران مربوط 
به افزايش غيراستاندارد ميزان گوگرد است، گفت: باتوجه به اينكه 
اين بو از سمت شهرري آغاز مي شود، براي يافتن منشأ آن لازم است 
صنايع مس��تقر در اين منطقه را مورد ارزيابي قرار دهيم تا مشخص 
شود آنها از چه سوختي اس��تفاده و چه فعاليتي در زمان انتشار بوي 

نامطبوع داشته اند. 

معاون وزير کار:
دولت بحران دستاورد دارد

ادامه از صفحه اول
رئيس جمهور به وزارت بهداشت و وزارت رفاه اعتماد كرد. آنها گفتند 
اين پول را به بخش بهداشت بدهيد، اما نتيجه چه شد؟ بيمارستان   ها و 
داروخانه ها، همه از دولت طلبكار شدند. وضعيت درمان هم به شرايط 
قبل از آقاى روحانى برگشت. طرح تحول سلامت شكست خورد، آن 
هم با وجود اينكه درآمد يارانه   ها را جذب خود كرده بود. پس دولت اين 
بار گفت من كه نمى توانم خدمت عمومى را درس��ت كنم، حداقل دل 
مردم را ش��اد كنم.« ميدرى با اعتراف به شكست طرح تحول سلامت 
مى افزايد: »با 12 هزار ميليارد تومان مى توانيم دغدغه سلامت مردم 
ايران را حل كنيم اما چه اتفاقى افتاد؟ اين پول را در ميان طبقه ممتاز 
پزشكان تزريق كرديم و هم از جيب مردم و هم از جيب بخش عمومى 

پرداخت كرديم اما نتوانستيم تحولى ايجاد كنيم.«
گفتنى است، دعواى دو وزارتخانه بهداشت و كار بر سر طرح تحول از 
همان ابتداى دولت يازدهم ش��كل گرفته بود و در نهايت هم منجر به 

استعفاى قاضى زاده هاشمى، وزير سابق بهداشت شد. 
 وزير راه: مردم هرچه بگويند حق مان است !

روز گذشته همچنين وزير راه و شهرسازى گفت: چرخ حركت توسعه 
در دنيا رو به رشد است، ما هنوز فرودگاه بين المللى درخور و شأن ملت 
ايران نداريم. مردم ما مى روند و ]توسعه ها را[ مى بينند و هر چه به ما 

نثار مى كنند حق مان است!
محمد اسلامى كه در مراسم معارفه محمدمهدى كربلايى مدير عامل 
جديد شركت ش��هر فرودگاهى امام خمينى صحبت مى كرد، تصريح 
كرد: بيش از اين نمى توانيم تأخير كنيم و بايد زمينه را براى اش��تغال 
شركت هاى دانش بنيان و جوانان فراهم كنيم.  كم كارى هاى دولتى   ها 
طى شش س��ال گذش��ته حالا صف انتقادات جدى از دولت را به خود 
كابينه كشانده است. بايد از اين وزرا پرسيد، شما كه مى دانيد اقداماتى 
در خور شأن ملت ايران انجام نداده ايد، چرا همچنان با همان مؤلفه هاى 
ابتداى دولت كه وافى به مقصود نيست ادامه مسير مى دهيد ؟! لااقل 
در فرصت باقى مانده اقدامات در خور ش��أن انجام دهيد تا شرمندگى 

هميشگى براى تان باقى نماند و مردم هم چيزى نثارتان نكنند !
 اعلان خطر وزير بهداشت نسبت به روان مردم

 اما ظاهراً نبايد به اين بهبود اميدى داشت، چون وزير بهداشت دولت 
هم وضعيت روان مردم را بحرانى مى داند و نسبت به آن هشدار مى دهد. 
سعيد نمكى گفته است: ش��يوع افس��ردگى و روان هاى گرفتار زنگ 
خطرى براى متخصصان عرصه س��لامت اس��ت كه متأسفانه در حال 
حاضر در حوزه بهداشت روان در جامعه به شدت دچار مشكل هستيم و 

من به عنوان وزير بهداشت در اين رابطه اعلان خطر مى كنم !
وى كه در آيين بهره بردارى از بخش موقوفه ش��ادروان نظام مافى در 
بيمارستان روانپزشكى رازى شهررى صحبت مى كرد، اظهار داشت: تلخ 
است كه بگويم ما نيازمند تخت بسترى بيماران دچار اختلالات روانى و 
همچنين نيازمند تخت براى درمان بيماران قلبى و عروقى هستيم، زيرا 
اين اظهارات نشانگر عملكرد ناكافى و غيرقابل قبول در حوزه بهداشت 
و درمان است.  به گزارش تسنيم، وزير بهداشت و درمان تصريح كرد: 
در صورتى كه عملكرد بهترى در امر پيشگيرى و بهداشت داشتيم در 
حال حاضر تا اين حد نيازمند تخت هاى بسترى در كشور نبوديم.  وى 
با تأكيد بر اينكه بايد به شدت به عرصه اجتماعى بپردازيم، گفت: چرا 
شهرى مملو از پريشانى و افس��ردگى و دلمردگى داشته باشيم؟ چرا 

شهرى شاد و بانشاط نداشته باشيم؟!
نمكى بيان كرد: زمانى كه يك بيمار در تخت بيمارستان روانپزشكى 
بسترى مى ش��ود ابتداى ماجراى س��خت ما و آغاز يك پروسه بسيار 
پيچيده است لذا همه دست اندركاران بايد به فكر بهداشت روان جامعه 

باشند و اين كار تنها در وزارت بهداشت محقق نمى شود. 
وزير بهداش��ت  در پايان تأكيد كرد: در ش��رايط فعل��ى براى اصلاح 
بهداشت روان جامعه دست تمنا به س��وى همگان دراز مى كنيم تا 
بتوانيم اميد و نش��اط را به مردم باز گردانيم و دلمردگى و افسردگى 

را از جامعه بزداييم. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

ورود ممنوع
مسير اضطراري است!

 اي�ران روي کانون هاي متعدد زلزل�ه و ح�وادث غيرمترقبه قرار 
دارد و ش�هرها نيز روي گسل هاي شهري س�اخته شده اند. وقوع 
زلزل�ه و رخ دادن ح�وادث غيرمترقب�ه مي توان�د خس�ارت هاي 
س�نگين جاني و مالي برج�ا بگ�ذارد. در اين ميان زم�ان طلايي 
پس از وقوع اين ح�وادث مي تواند به کمك رس�اني و نجات جان 
مصدومان منجر ش�ود. براين اساس در ش�رايط اضطراري بعد از 
وقوع حوادثي نظير زلزله نياز گس�ترده اي ب�ه عمليات امدادي و 
مقابله وجود دارد که در همين راستا نيز لازم است تا براي حرکت 
همزمان خودروهاي ام�دادي از بيرون به داخل ش�هر و همچنين 
تردد در داخل شهر برنامه  ريزي شود که به اين راه ها »مسيرهاي 
اضطراري« گفته مي شود؛ مسيرهايي که مي تواند نجات بخش جان 
مصدومان باشد و به پيشگيري از افزايش خسارت ها منتهي شود. 
 شهرها آبستن انواع و اقسام حوادث هس��تند كه در صورت پيش بيني 
نكردن راهكارهاي مقابله اي و پيش��گيري، خس��ارت هاي زيادي به بار 
خواهد آمد. در هم تنيدگي ش��هر ته��ران و معابر آن و وج��ود پل ها و 
سازه هاي مختلف در زمان زلزله مي تواند مانع كمك رساني در شهر شود.  
اين مشكلات در شرايطي ايجاد مي شود كه نياز شديدي به عمليات مقابله 
وجود دارد و اين عمليات كاملًا به حمل ونقل در شبكه معابر خيابان ها 
و بزرگراه هاي شهر و خارج از شهر وابسته است. به همين دلايل، نقشه 
مسيرهاي اضطراري شهر تهران تهيه شده است. رضا كرمي محمدي، 
رئيس سازمان مديريت بحران ش��هر تهران در خصوص شبكه راه هاي 
اضطراري شهر تهران مي گويد: مطالعه خوبي انجام و راه هاي تهران به سه 
دسته تقسيم بندي شد كه براي مواقع اضطراري يك نقشه اي از آن هم 
ترسيم شده، راه هاي تهران معابر بسياري زيادي است، اما در اين نقشه 
راه هايي كه مي تواند و بايد در شرايط خاص باز باشند ترسيم شده است. 
وي تأكيد مي كند در اين نقشه دسته اول راه ها مربوط به مسيرهايي است 
كه از نظر ما درجه يك اس��ت و تخليه كامل آن براي استفاده نيروهاي 
امدادي واجب و ضروري است. راه هاي ديگر در اين مجموعه دو نوع است؛ 
يك دسته آنهايي است كه يك خطي مثل بي آر تي در آن وجود دارد و 
مي شود از آنجا براي عبور خودروهاي امدادي استفاده كرد، اما دسته آخر 
راه هايي هستند كه بايد در يك مسير ويژه مانند بي آر تي ايجاد شود تا در 

حين بحران دچار مشكل نشويم و از آن مسير استفاده كنيم. 
 به گفته كرمي اين نقشه و ضرورت هاي اجرايي آن به پليس ارائه شده و 
اتفاقاً مورد استقبال مجموعه پليس هم قرار گرفته است. در داخل شهر هم 
شبكه راه هاي اضطراري داريم. اتفاقاً راه هاي اضطراري به گونه اي تعبيه 
شده كه به فاصله حداكثر دو كيلومتري در هر راه اضطراري يك مركز امن 
و يك محل خدماتي وجود دارد.  يعني حتم��اً بايد در نزديكي اين راه ها 
يك بيمارستاني باش��د تا مجروحان را بتوان به آنجا رساند. در كتابي كه 
همه اين اقدامات در آن گردآوري شده، به نكات ارزشمندي اشاره شده 
است.  حتي راه هاي داخل ش��هر به گونه  اي انتخاب شده اند كه كمترين 
آوار ممكن در مسير بريزد و راه مورد نظر از دسترسي خارج نشود. يكي از 
مشكلات اين است كه مردم همين الان فكر مي كنند كه به عنوان مثال 
اگر نوشتيم راه اضطراري يعني اينكه بايد در زمان بحران وارد همين راه 
شوند! در حالي كه بايد تلاش شود مردم ياد بگيرند نبايد وارد اين مسير 

شده و اين به نفع خودشان است!


